
رئیس کمیسیون صنایع مجلس:

۶۵ درصد از قوانین حمایت از تولید، اجرا نشد
گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: طی 
۱۰ سال گدشته به دلیل ترک فعل دستگاه ها، ۶۵ درصد در قوانین حمایت 

از تولید اجرایی نشده است.
مصطفــی طاهری، در مراســم روز ملی کیفیت با اشــاره به کیفیت 
خودروهای داخلی، اظهار کرد: در حوزه خودرو ذی نفعان بسیاری داریم و 
باید از دید ذی نفعان متغیرهایی نظیر آلایندگی بررسی شود. از سویی دیگر 
وضعیت امنیت و مصرف سوخت خودروها و همچنین سهامداران که به 

دنبال سود هستند، از دیگر ذی نفعان حوزه خودرو محسوب می شوند.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس افزود: بنابراین با توجه به 
اینکــه این حوزه ذی نفعان مختلفی دارد باید به ســمتی برویم که کیفیت، 

این ذینفعان را اقناع کند.
ایــن نماینــده مجلــس تصریح کرد: اجــرای کیفیــت در صنعت 

خودروسازی سطوح مختلفی دارد که از قطعه ساز تا خودروساز را در بر می گیرد.
طاهری همچنین اظهار کرد: در کشــور مجموعه قوانین خوبی برای حمایت از تولید داریم اما بعد از گذشــت 

۱۰ سال، ۶۵ درصد از این قوانین به دلیل ترک فعل دستگاه ها اجرا نشده است.
وی در ادامه با بیان اینکه حرکت به سمت فشرده سازی داده های استاندارد الزامی است، گفت: تبادل داده در 

ایران با مشکل مواجه است و نیاز داریم این مسئله را در کشور حل کنیم.
طاهری افزود: عموماً مدیران کنترل کیفیت باید گزارش عدم رعایت کیفیت را به ســازمان ملی اســتاندارد 
بدهند اما ممکن اســت به دلیل تعارض منافع، روند صحیحی نباشــد. بنابراین باید به ســمت سامانه ای شدن این 

روند حرکت کنیم.
طاهری ادامه داد: صندوقی باید ایجاد شــود که منابع آن از شــرکت ها تأمین شود اما پرداخت به عامل اجرای 

کنترل کیفیت به دست سازمان ملی استاندارد باشد.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - یکی از عمده 
ابهاماتی که در مورد واردات خودرو 
وجود داشت مربوط به شرکت های 
واردکننــده می شــد؛ بســیاری از 
کارشناسان از چندی پیش نسبت به 
ایجاد رانت و واردات خودرو توسط 
شرکت های خاص هشدار می دادند 
و نگــران بودنــد که شــرکت های 
خودروساز داخلی همانگونه که بازار 
را در انحصار گرفته اند، بخش مربوط 
بــه واردات خودرو را نیــز به بهانه 
توسعه تولید خودروهای اقتصادی، 
ارائه خدمات پس از فروش و … در 

اختیار بگیرند.

دامنه این ابهام زمانی گسترده تر 
شد که اسامی شرکت های واردکننده 
اعلام و مشــخص شــد ۲ شرکت 
شامل ســایپا، پارس خودرو، سایپا 
ســیتروئن، تجــارت بین المللــی 
خــودرو،  کرمــان  پشــتیبانی  و 
خودروســازی فردا، بهمن خودرو، 
ایران خودرو، معین خودرو، ایرتویا 
و دیار خودرو به عنوان شرکت های 
 مجاز بــرای واردات خودرو تعیین 

شده اند.
ســوالات بــی پاســخ از 

وزارت صمت
در ایــن رابطه مهدی دادفر دبیر 

انجمــن واردکنندگان خودرو اظهار 
کرد: ماده ۴ قانــون واردات خودرو 
به طور مســتقیم انحصار را وارد این 
بخش کرده اســت زیرا بر اساس این 
ماده واردات خــودرو باید منجر به 
انتقــال تکنولوژی و توســعه تولید 
در داخل کشــور شــود؛ چه کسانی 
می توانند علاوه بر واردات خودرو، 
اقدام به تولید این محصول هم کنند؟ 
قاعدتاً فقط کارخانه های تولیدکننده 
 خــودرو قادر بــه انجام ایــن کار 

هستند.
وی افــزود: بنابرایــن خود به 
خود شرکت های تولیدکننده تبدیل 

به واردکننده شده اند زیرا شرکتی که 
صرفــاً اقدام به واردات خودرو کند، 

در تولید خودرو که تخصصی ندارد 
بنابراین قطعاً صلاحیت واردات را با 

این شرایط نخواهد داشت.
دادفــر ادامه داد: چند ســوال 

اساســی در این حوزه مطرح است 
که چنــد بار هم بــا وزارت صمت 
مطرح کردیم اما پاســخی نگرفتیم؛ 
نخست اینکه آیا همین چند شرکتی 
کــه مجاز به واردات شــده اند قصد 
مذاکــره با تمــام برندهــای دنیا را 
دارنــد؟ آیا این شــرکت ها از طریق 
مذاکره با ۱۰ شرکت اول تولیدکننده 
خودروی جهان، آنها را وارد فضای 
ســرمایه گذاری در ایران می کنند؟ 
آیا با واردات چند ۱۰ هزار دســتگاه 
خودرو امــکان انتقــال تکنولوژی 
وجود دارد؟ در پاسخ باید بگویم که 

بعید است این اتفاقات بیفتد. 
دادفر اضافه کرد: از سویی دیگر 
دستورالعمل واردات خودرو بدون 
استعلام نظر صاحبان تجربه و انجمن 
و بخــش خصوصی تدوین شــد، 
بنابراین وزارت صمت قانون بهبود 
مستمر کسب و کار را دور زده است. 
 چــرا وزارتخانــه قانــون را 
دور زد؟ این ســوال بی پاسخ مانده 
اســت. ایــن در حالیســت که عدم 
اســتفاده از تجربه صاحبــان فن و 
کســانی که قبلًا اقدام بــه واردات 

خــودرو کرده اند، منطقــی نبوده و 
بدون به کارگیــری نظرات اهل فن 
موفقیتــی حاصل نمی شــود. عقل 
کل پنــداری وزارت صمت در تمام 
امــور حاصلی نــدارد. دبیر انجمن 
واردکننــدگان خودرو در مورد تأثیر 
واردات بــر بازار خــودرو، تصریح 
کــرد: این شــیوه واردات خودرو و 
این تعداد محــدود، اصلًا نمی تواند 
تأثیر خاصی بر بازار خودرو بگذارد 
 و در برابــر تقاضای موجود، چیزی 

نیست. 
امــروز قیمت خــوردوی پژو 
۲۰۰۸ در بــازار بــه یــک میلیارد و 
۴۰۰ میلیون تومان رســیده اســت؛ 
یعنی بازار وضعیت بســیار نامناسبی 
دارد، بنابراین وزارت صمت که قول 
تعدیــل قیمت هــا را داده بود با این 
شرایط چگونه می خواهد این وعده 
را عملــی کند؟ چگونه به تقاضاهای 

موجود می خواهد پاسخ دهد؟
وی تاکید کــرد: روند فعلی در 
واقع به چینی ســازی صنعت منجر 
خواهد شــد؛ البته آن هم تولید چین 

نه، مونتاژکاری از چین.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

واردات خودرو انحصار در 
انحصار است

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: وقتی قانون اعلام می کند شرط واردات خودرو انتقال تکنولوژی باشد،
 غیر از تولیدکننده چه کسی می تواند وارد این عرصه شود؟

 

گروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــاد و دارایی گفــت: فراتر از 
اهــداف و وظایــف مدیریتــی و 
ســازمانی، حتی اگر می خواهیم در 
دوره مدیریت  خــود چند خدمت 
متمایــز و مانــدگار در اذهان مردم 
باقی بماند و فقط با انگیزه خوشنامی 
اقدامی انجام داده باشیم، باید از همه 
ابزارهــای مدیریتی اســتفاده کنیم 
تا نظام انگیزشــی کارکنان را تغییر 

دهیم.
سید احسان خاندوزی در جمع 
مدیران دستگاه های برتر جشنواره 
شــهید رجایی وزارت اقتصاد اظهار 
داشت: اصولا ســازمان های ما کار 
ویژه های متعارف روزمره ای داشته 
و دارند که به شکل حداقلی بسیاری 
از نیازهــای مردم اعــم از مؤدیان 

مالیاتــی یا مراجعین بــه گمرک یا 
مشــتریان بانــک ها و بیمــه ها را 
بــرآورده می کنند، امــا فراتر از این 
اهداف که مســئولیت های روزمره 
و منظم هســتند، یک لایه دومی نیز 

وجود دارد.
وی افزود: این لایه دوم اهداف 
و برنامه ها ناظر به این هدف اســت 
کــه اگر بخواهیم فراتــر از این کار 
ویــژه هــای متعارف دســتور کار 
جدیدی برای سازمان ها قرار دهیم 
این دستور کار جدید چقدر قابلیت 
عملیاتی شــدن دارد و سازمان ها تا 
چه اندازه آمادگی اجرای این برنامه 
های جدید را دارند و یا اینکه مدیران 
ما تا چه اندازه آمادگی و چابکی لازم 
برای پیشــبرد این دســتور کارهای 
جدید را خواهند داشــت و یا اینکه 

این سازمان است که عادات سازمانی 
خــود را بر ما تحمیل می کند و ما را 

مقید و محدود می کند.
خانــدوزی گفــت: اگــر از 
ابزارهای مدیریتی اســتفاده لازم را 
نکنید و نظام انگیزشــی کارکنان و 
مدیــران ما تغییر ویــژه ای حاصل 
نکند و در نهایت ســازمان به معنای 
کارکنان و مدیران ببینند که در عمل 
آن کســانی که خیلی پر تلاش تر، نو 
آورتر و تحول گراتر هستند با سایر 
مدیــران و کارکنانی که این ویژگی 
هــا و مختصــات را ندارند چندان 
تفاوت و تمایزی ندارند، ســازمان 
نیز به تدریج به سمت همان عادات 
سازمانی پیشین خویش باز خواهد 

گشت.
وزیر اقتصاد ادامه داد: در جهت 

عکس نیز اگر کارکنان ببینند که این 
دســتور کار ها و این اهداف مثلا در 
حوزه تســهیلات بانکــی و یا فلان 
رویه ها در گمرکات اجرا می شــود 
و این اقدامات پایش شــده و هر سه 
ماه یا شــش ماه که به اهداف نزدیک 
تر یا دورتر می شــویم، افراد مورد 
تقدیر قرار می گیرند یا ارج گذاشته 
می شــوند و یا بر عکس اگر عقب 
ماندگی وجود داشته باشد، بدون رو 
در بایســتی های متعارف و توصیه 
های غیرمتعارف در مدیریت ها رخ 
می دهد، به این ترتیب شاهد خواهیم 
بود که ســازمان در مسیر پیشرفت و 

رو به جلو حرکت خواهد کرد.
وی با اشــاره بــه اینکه هیات 
امنا یا هیات مدیره یک ســازمان یا 
بیمــه و یا بانک اختیارات لازم برای 

تغییر برخی رویه ها برای بهبود بهره 
وری در امور ســازمان ها و شرکت 
هــای مربوطه را دارنــد، ادامه داد: 
برخی اوقات مثلا مدیران می گویند 
چند ســاعت به تمام کارکنان اضافه 
کار و غیــره پرداخت مــی کنم و یا 
در نهایــت به یک نفر ده یا بیســت 
ســاعت بیشــتر می توانم پرداخت 
کنم و وقتی این پرســش مطرح می 
شــود که آیا ترتیبات دیگری وجود 
دارد که جایگزین روش فعلی شود، 
مدیر مربوطه پاسخ می دهد، بله می 
شــود به شــکل دیگری نیز این کار 

انجام گیرد.
وزیر اقتصــاد افزود: حتی اگر 
می خواهیــم با انگیزه های زمینی و 
در دوره مدیریــت مان چند خدمت 
متمایز و ماندگار در اذهان مردم باقی 

بمانــد و فقط با انگیزه خوشــنامی 
اقدامی انجام داده باشــیم، ناچاریم 
از تمام ابزار های مدیریتی اســتفاده 
کنیم تا نظام انگیزشــی مدیران خود 

را تغییر دهیم.
خاندوزی ادامه داد: لایه دوم در 
این زمینه، توجه کردن به اقتضائات 
جدید مدیریت سازمانی است، یعنی 
ما در حال حاضر در ســازمان هایی 
مدیریت مــی کنیم که اقتضائات آن 
حتی با ده سال پیش متفاوت است و 
رسوخی که رسانه های عصر جدید 
در سازمان ها پیدا کرده اند و در زیر 
ذره بین ناخودآگاه مجموعه شــبکه 
هــای اجتماعی قــرار گرفته اند، نه 
فقط در دولت بلکه در بیرون سازمان 

های دولتی نیز چشمگیر است.
وی افزود:  با وجود تحولات، 

بســیاری از ما همچنــان به نوعی 
مدیریت می کنیم که انگار هنوز این 
اقتضائات جدیــد را در نیافته ایم و 
این رویکــرد در بازنمایی زحمات 
و تــلاش هایی که صورت می گیرد 
مشهود است و از این ابزارها و رسانه 
هــای عصر جدید نه بــه خوبی در 
ساختن تصویر سازمان خود در برابر 
عموم به خوبی استفاده می کنیم و نه 
از نقطه نظر تهدیدی متوجه اهمیت 

آنها هستیم.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه حتی 
یــک خبر در طول دو ســال کاری 
می تواند همــه زحمات ۷۰۰ روزه 
یــک مجموعه را زیر ســوال ببرد، 
تأکید کرد: گاهی یک خبر می تواند 
زحمات و تلاش های گذشته همه ما 
را در اذهــان جامعه پاک کند و وقتی 

از افراد در خصوص یک شــرکت 
یا ســازمان سئوال شود مثلا بگویند 
همان شــرکتی که فلان اختلاس در 

آن اتفاق افتاد؟
خاندوزی گفت: این ماندگاری 
از اذهــان نیــز از ابعــاد تهدیدی، 
تحولاتی اســت که در سالهای اخیر 
در حوزه رســانه ها و شــبکه های 

اجتماعی رخ داده است.
وی با بیان اینکه رســانه های 
عصر جدید یک ســویه نبوده بلکه 
تعاملی هســتند، افــزود: تحولات 
جدید فراتــر از تهدیــدات، برای 
مدیریت ســازمانی ما این فرصت را 
ایجاد کرده اند که تعاملی عمل کرده 
و از مشــتریان، مراجعین، مؤدیان و 
ترخیص کنندگان کالاها در گمرک 

و غیره بازخورد بگیریم.

خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی:

برای تغییر نظام انگیزشی از همه ابزارهای مدیریتی استفاده کنیم

این شیوه واردات خودرو و این تعداد محدود، اصلًا نمی تواند تأثیر خاصی بر بازار خودرو 
بگذارد و در برابر تقاضای موجود، چیزی نیست. امروز قیمت خوردوی پژو ۲۰۰۸ در بازار 
به یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان رسیده است؛ یعنی بازار وضعیت بسیار نامناسبی دارد
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گروه اقتصادی - وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی از تخصیص 
۳۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات مشاغل 
خانگی در بودجــه ۱۴۰۱ خبر داد و 
ســرعت بخشی به صدور مجوزهای 

کسب و کار را خواستار شد.
سیدصولت مرتضوی - در چهل 
و هفتمین نشست ســتاد ساماندهی 
و حمایت از مشــاغل خانگی که در 
مجموعــه تلاش در حــال برگزاری 
است، اظهار کرد: مقام معظم رهبری 
بر مانع زدایی از اشتغال تاکید فرمودند 
چرا؟ چون اشــتغال مانعی ندارد. اگر 

کســی خواست در خانه خود سنگی 
را بتراشد و پیکرتراش شود آیا باید به 
اواجازه بدهیم؟ مانع زدایی یعنی مانع 

اشتغال را برداریم.
وی ادامــه داد: امــروز جوانان 
خلاق با آموزش های نظری و عملی 
می توانند بهترین کسب و کار را داشته 
باشــند. ما باید بستر کار خیر را فراهم 
کنیم. وزیر کار تصریح کرد: هرکس با 
هر سلیقه ای که می خواهد کار کند، از 
گلدوزی تا نقاشــی یا راه اندازی دار 
قالــی، باید این فرصت برای او فراهم 
شــود و مانع زدایی و شرایط کسب و 

کار را برای آنها فراهم کنیم. مرتضوی 
افزود: در حال حاضر برخی مشــاغل 
هســتند که نیاز به هزینــه زیاد ندارد 
و ما بایــد تا می توانیم هزینه های آنها 
را کاهش دهیم. مثلا در گذشــته یک 
گاوداری، خانوادگی اداره می شــد و 
نگهبان و کارگر شیفتی نمی خواست، 
چون خانواده ها با هم کار می کردند و 
هزینه تمام شــده کم می شد لذا تا می 
توانیــم باید فرایند صدور مجوزهای 

کسب و کار را تسهیل کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به اهمیت مشــاغل خانگی 

اظهار کرد: مشــاغل خانگی به چند 
دلیل مهم است اول اینکه اشتغال ایجاد 
می کند، دوم مردم در آرامش زندگی 
می کنند، سوم نظام استاد - شاگردی 
تقویت می شود و افراد به طور رایگان 

کار را یاد می گیرند.
وی خواستار سرعت بخشی به 
صدور مجوزهای کســب و کار شد 
و گفــت: اگر فرد متقاضی برای طبخ 

غذای خانگی مجوز گرفت و ضوابط 
را رعایت نکرد، می توان مجوزش را 
۱۰ رور تعلیق کرد تا شــرایط و شیوه 

کسب و کار خود را اصلاح کند.
مرتضوی افزود: قالیبافی از قدیم 
الایــام یکی از عمده ترین تولیدات ما 
بوده اســت که نیاز به مجوز یا سخت 
گیری ندارد، از سوی دیگر باید بستر 
صادرات را فراهم کند ولی متاســفانه 

ما در همان ابتدای مسیر گرفتار شدیم 
لذا معتقدم همه مســئولین باید دست 
به دســت هم بدهیم تا مشکل اشتغال 
در کشــور را حــل و در عین حال از 
مشکلات مردم گره گشایی کنیم. برای 
فراهم کردن فرصت اشــتغال جوانان 
باید چرخه مدیریتی را توسعه بدهیم. 
وزیر کار گفت: چرا باید بازار فرش ما 
در دنیا سیر نزولی پیدا کند در حالی که 

می توانیم از این راه درآمد داشته باشیم 
و هزینه ها را کم کنیم؟

وی در پایان با اشاره به تخصیص 
۳۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای ایجاد 
اشــتغال خانگــی در بودجه ۱۴۰۱، 
گفت: پرداخت ۳۰۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات می تواند دست کم ۳۰ هزار 
فرصت شــغلی به دنبال داشته باشد. 
اگر ۵۰ میلیون تومان به یک نفر به طور 

رایــگان بدهیم، قطعاً اثرات و برکات 
بسیاری دارد و به شاغل شدن او کمک 

می کند.

گروه اقتصادی - وزیر نیرو در 
آیین تکریــم و معارفه مدیرکل دفتر 
بازرسی و مدیریت عملکرد وزارت 
نیرو با تاکید بر اینکه فســاد باید در 
ابتدای امر شناسایی شود، گفت: نباید 
اجازه داد زمینه رشد فساد فراهم شود 
و در نهایــت امر با آن مقابله کرد، در 
چنین شرایطی نتیجه مطلوب حاصل 
نمی شود. مهم این است گلوگاه های 
فساد شناســایی و در آن واحد با آن 
برخورد شود، این هنر واحد بازرسی 

است.
گلوگاه هــای فســاد باید 

شناسایی شود

وزیــر نیرو در آییــن تکریم و 
معارفــه مدیرکل دفتر بازرســی و 
مدیریت عملکرد وزارت نیرو ضمن 
تاکیــد بر ضرورت التــزام بر احکام 
اســلامی در پیشــبرد امور، گفت: 
تشکیلات حوزه بازرسی نباید خللی 
در امور عادی افراد و همکاران ایجاد 

کند.
گلوگاه هــای  شناســایی 

فساد هنر واحد بازرسی است
محرابیان افــزود: زمانی که در 
محیــط کار تخطــی پیــش می آید، 
نخســتین راهــکاری که بــه ذهن 
مدیــران خطــور می کند بازرســی 

اســت، در چنین شــرایطی افراد در 
 بازرسی حضور می یابند و پاسخگو 

هستند.
وی با بیــان اینکه حوزه و اداره 
کل بازرســی یک مرکز کارشناسی 
شده است، اظهارداشت: این اداره کل 
در صورت استدلال افراد و کارکنان 
از آنها حمایــت می کند و به عبارت 
دیگر در این حوزه شــاهد بی عدالتی 

نیستیم.
وزیــر نیرو ادامه داد: بازرســی 
روی افــکار و بیانات نباید اســتوار 
باشد، باید بر اساس کارشناسی دقیق، 
مطابق قانون و ضوابط فنی و اجرایی 

کشور باشد.
ضــرورت تقویــت نقش 

حمایتگری دفتر بازرسی
وی بــا تاکید بــر تقویت نقش 
حمایتگری دفتر بازرسی و مدیریت 
عملکرد، تاکید کرد: افراد و کارکنان 
باید آگاه باشند که در صورت رعایت 
ضوابط و مقررات واحد بازرســی از 
افراد و کارکنان حمایت خواهد کرد.
محرابیان یادآور شد: هر دولتی 

چنانچــه برمبنای عدالــت و قانون 
باشد راه درســتی را طی کرده است، 
تبعیض شایسته دولت نیست این امر 

با عدالت و قانون مساوی است.
این عضو کابینه دولت، خدمت 
بیشــتر به مردم، کار جهادی، تلاش 
برای رفع مشــکلات، در نظر گرفتن 
شرایط معیشتی و غیره را مهم برشمرد 
و گفــت: توجه به این امر باید معیار 

ارزیابی افراد و کارکنان باشد.

در بخشــی از حکــم انتصاب 
محمد محمدزاده آمده است: انتظار 
می رود در ســایه تعامل و همکاری 
با وزارتخانه ها، نهادها ، ســازمان ها 
و کلیه واحدها و شــرکت های تابعه 
و وابســته وزارت نیــرو با رعایت 
»روحیه  اصول»عدالت محــوری«، 
انقلابــی و جهادی«، »مــردم داری« 
و»فساد ســتیزی« در انجام وظایف 
محوله در راستای تحقق شعار»دولت 

مردمی و ایران قوی«  اهتمام ویژه به 
عمل آورید.

بنابراین گزارش، در این مراسم 
ضمن تقدیر از خدمات مریم کارگر 
نجفی به عنوان مدیرکل پیشین دفتر 
بازرسی و نظارت بر عملکرد، محمد 
محمدزاده به عنــوان مدیرکل دفتر 
بازرسی و نظارت بر عملکرد وزارت 

نیرو منصوب و معرفی شد.
لازم بــه توضیح اســت: مریم 

کارگــر نجفــی چنــدی پیــش با 
حکــم وزیر نیرو معــاون تحقیقات 
نیــرو  وزارت  انســانی  منابــع   و 

شد.

گروه اقتصادی - درحالی طی 
یک دهه گذشــته، مصــرف جهانی 
انرژی تجدیدپذیــر با میانگین نرخ 
ســالانه ۱۲.۶ درصد رشــد کرده که 
ایران همچنــان درحال برنامه ریزی 
برای ایجاد سازوکارهای توسعه این 
انرژی است و باتوجه به پتانسیل های 
موجود در این حوزه فاصله زیادی با 

دنیا دارد.
تجدیدپذیرها تنها بخش انرژی 
هستند که طی ســال و دهه گذشته، 
در سطح جهانی، نرخ رشد دو رقمی 
داشــتند، در سال ۲۰۱۰، جهان ۱۰.۵ 
اگزاژول انرژی تجدیدپذیر مصرف 
کرد. در سال ۲۰۲۱، این رقم به ۳۹.۹ 
اگزاژول رسید. افزایش ۵.۱ اگزاژول 
مصرف انرژی تجدیدپذیر در ســال 
۲۰۲۱، افزایــش بزرگــی برای یک 
ســال بود و رکــورد مصرف انرژی 
تجدیدپذیر در یک سال را شکست.

انرژی برق آبی که به عنوان یک 
بخــش انرژی جداگانــه دیگر دیده 
می شود، در سطح جهانی با نرخ بسیار 
کندتــری از منابع انرژی تجدیدپذیر 

مدرن مانند نیروی خورشیدی، رشد 
می کنــد. مصرف جهانی برق آبی در 
سال میلادی گذشته، ۴۰.۳ اگزاژول 
بود که همچنان بیشتر از نیروی بادی 
و خورشــیدی اســت. با این حال 
میانگین ۱۰ ســاله نرخ رشد سالانه 
بــرق آبی، تنهــا ۱.۵ درصد بوده که 

بسیار کمتر است.
در بخش نیــروی تجدیدپذیر، 
بادی )۴۹ درصد( و خورشید )۲۷.۲ 
درصــد( عمده مصرف را تشــکیل 
می دهند. اگرچه مصرف نیروی بادی 
در مقایســه با مصرف خورشیدی، 
بالاتر مانده اما نرخ رشــد ۱۰ ســاله 
مصرف نیروی خورشــیدی، بیش از 
دو برابر نرخ رشد نیروی بادی است.
مصرف  بزرگترین  چیــن 

کننده انرژی تجدیدپذیر
در ایــن بین چیــن بزرگترین 
مصــرف کننده انــرژی تجدیدپذیر 
جهــان به حســاب می آیــد، نرخ 
رشــد چین طی یک دهه گذشته از 
همه ۱۰ مصــرف کننده بزرگ فراتر 
رفته اســت. در مجموع، ۱۰ مصرف 

کننــده بزرگ، ۷۵.۹ درصد از انرژی 
تجدیدپذیــر جهان در ســال ۲۰۲۱ 
را مصرف کردند. امــا جهان با یک 
چالش روبروســت. در مقایســه با 
۵.۱ اگزاژول افزایش مصرف انرژی 
تجدیدپذیــر، تقاضای جهانی برای 
انرژی در سال ۲۰۲۱، به میزان ۳۱.۳ 
اگزاژول افزایش یافت که شش برابر 
بیشتر بود. بر مبنای روند فعلی، بیش 
از یــک دهه طول خواهد کشــید تا 
انــرژی تجدیدپذیر بتواند با رشــد 
تقاضای جهانی برای انرژی برابری 

کند.
ایــران در کدام پلــه قرار 

دارد؟
صنعت تجدیدپذیرها در ایران 
در فرایند توســعه آرام خود اکنون به 
ظرفیت نصب شــده ۹۷۰ مگاوات 
رسیده و قرار اســت با بهره برداری 
از نیروگاه های احداث شــده تا پایان 
سال جاری این رقم به بیش از ۱۱۲۰ 

مگاوات برسد.
بر اســاس آخرین آمار توسعه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر از ابتدای 

ســال تا پایــان مهرماه ســهم تولید 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و پاک از 
کل تولید برق کشــور شش درصد 
بوده اســت. بر اســاس این گزارش 
میزان برق تولید شــده از منابع پاک 
تا پایان مهرماه ســال جاری به ۸۸۸۷ 
میلیون کیلووات  ســاعت رسیده که 
موجب شــده از انتشار ۸۶ هزار تن 
گاز گلخانــه ای و همچنین ۰.۷ هزار 
تن آلاینده های محلی تا پایان مهرماه 
جلوگیری شــود. علاوه بر این تولید 
این میــزان انرژی تجدیدپذیر باعث 
صرفه جویــی ۳۴ میلیون لیتری آب 
در ماه مذکور شــده و علاوه بر این، 
صرفه جویی در مصرف سوخت های 
فسیلی به میزان ۴۲ میلیون مترمکعب 
معــادل گاز طبیعــی را محقق کرده 

است.
در حال حاضر تعداد مولدهای 
تجدیدپذیــر مختــص مشــترکین 
)محدود به ظرفیت انشعاب( تا پایان 
مهرمــاه به ۹۵ هــزار و ۹۶۹ واحد با 
مجمــوع ظرفیــت ۸۲۹۱ کیلووات 
رســیده اســت. مجمــوع ظرفیت 

انرژی خورشــیدی کشــور تا پایان 
مهرمــاه با تولیــد ۵۱۹.۱۲ مگاوات 
بــه ۵۳.۵ درصد رســیده و مجموع 
ظرفیت انرژی بادی کشــور با تولید 
۳۳۲.۲۹ مــگاوات بالــغ بــر ۳۴.۳ 
درصد اســت. همچنین در این بین 
زیســت توده  با تولید ۱۲.۵ مگاوات 
تنهــا ۱۰.۳ درصد، برق آبی کوچک 
بــا تولید ۱۰۰.۳۸ مــگاوات ۱۰.۳ و 
توربین های انبســاطی با تولید ۹.۶ 

مگاوات  یک درصد سهم دارد.
هرچند که دولت سیزدهم عزم 
جدی تری نسبت به دولت های قبل 
برای توسعه تجدیدپذیرها داشته اما 
باید دید تــا پایان این برنامه چگونه 
پیش می رود، ســازو کارهای انجام 
شده در راستای توسعه نیروگاه های 
پشت بامی و ارقام تعیین شده در این 
بخش نویدبخش اتفاقات روشــنی 
اســت اما از حرف تــا عمل فاصله 
زیادی وجــود دارد، انتظار می رود 
ایــن دولت با تکیــه بر توان داخل و 
بخش خصوصی چرخ دنده های این 

صنعت را فعال تر کند.

وزیر کار خواستار شد:

سرعت بخشی به صدور مجوزهای کسب و کار

وزیر نیرو:

گلوگاه های فساد باید شناسایی شود

عقب ماندگی ایران از جهان در تجدیدپذیرها جبران می شود؟


